
Když předseda spolku KOS Osov navrhl v roce 2019 

obnovu bývalé lipové aleje mezi Osovcem a Osovem, 

která zde existovala do poloviny do 19 století, připadalo 

to většině z nás jako malování vzdušných zámků. Vůbec 

jsme netušili, kde bychom na obnovu aleje vzali peníze, 

co na to budou říkat majitelé sousedních pozemků, co 

udělat s cestou která neodpovídala katastru. Něž jsme se 

stačili nad tím vším vážně zamyslet, dorazila pandemie 

covidu a všechny akce byly odloženy k ledu. 

Po skoro dvou letech jsme se k nápadu opět vrátili a 

začali plánovat a realizovat. Obecní úřad nechal zaměřit 

polní cestu aby odpovídala katastru nemovitostí. Použí‐

vaná cesta byla totiž kdysi vyjetá nějakým traktoristou, 

který se vyhýbal něčemu nebo někomu a to velmi často 

až vznikla cesta. To, že nevede od školky rovně jak by 

měla, ale nesmyslně uhýbá vlevo, nikoho netrápilo.

Následovala jednání s majiteli pozemků vyměřené 

cesty, zda nemají námitky proti realizované obnově ale‐

je. Nebyla to jednání jednoduchá a výsledkem byla změ‐

na plánu, místo aleje mělo být vysazeno pouze 

stromořadí na severní straně zaměřené cesty. 

Pak jsme kontaktovali zahradníci která má zkušenosti s výsadbou stromů a podle jejího 

návrhu a nabídky jsme spočítali náklady na obnovu lipové aleje. Té vymyslel jeden z členů 

KOS název Lipůvka. 

Hned v začátku jsme odmítli státní dotaci, protože by to znamenalo obrovskou administra‐

tivní zátěž, na kterou spolek není uzpůsoben a tak jsme naplánovali některé práce a přípravy 

svépomocí. Tím se nám podařilo dostat  s cenou jednoho stromku na 5.000 Kč 

Byli jsme překvapeni obrovským zájmem občanů Osova a Osovce o spolufinancování 

Lipůvky. Zatímco první plán předpokládal, že jeden strom zaplatí obecní úřad a jeden kul‐

turní okrašlovací spolek jako celek, nakonec financovali všechny stromky soukromé osoby 

a ještě se na některé "nedostalo". Jelikož bylo nutno dodržet minimální vzdálenost mezi 

stromy, nemohli jsme zvýšit počet stromů nad 22 kusů.

Během léta jsme zaměřili a označili místa, kde budou nové lipky růst, koncem září 

členové KOS vyhloubili sázecí jámy a 5. října 2024 v 8,00 ráno jsme se všichni sešli, 

abychom vysadili ty „svoje“ lipky. 

Dva dny předtím pršelo, což bylo z hlediska úprav jam dobré,, ale jinak to bylo to blátivé 

dopoledne. Nicméně se podařilo vysázet všech 22 stromků a v poledne jsme se rozcházeli 

spokojení a nadšení – Podařilo se!. V tu chvíli také začalo pršet jakoby 

nám Pán Bůh pomáhal se zaléváním a požehnal našemu dílu.

Josef Kozák

Neuvěřitelné se stalo skutkem!

Někteří z účastníků sázení "Lipůvky". 
Dole pohled na vysazenou alej.


